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Τι λέμε σύνταξη; 

Σύνταξη λέμε τη σειρά με την οποία μπαίνουν οι λέξεις στο γραπτό ή στον προφορικό 

λόγο. Η σειρά αυτή δεν είναι τυχαία αλλά ακολουθεί κάποιους κανόνες.                              

 

Στη γραμματική έχουμε την ενεργητική και την παθητική  σύνταξη.         

 

 

Ενεργητική και παθητική σύνταξη 

Ενεργητική Σύνταξη: τονίζεται το υποκείμενο του μεταβατικού ρήματος, με άλλα 

λόγια το πρόσωπο ή το πράγμα  που ενεργεί.  

Με την ενεργητική σύνταξη το ύφος γίνεται πιο κινητικό, ζωντανό, άμεσο και 

παραστατικό.  

 

Παθητική σύνταξη: τονίζεται η δράση – το γεγονός που προέρχεται από το ποιητικό 

αίτιο – δηλαδή η ρηματική πράξη –  το οποίο είτε διατηρείται είτε παραλείπεται (όταν 

δεν το ξέρουμε ή είναι αυτονόητο, ή δε θέλουμε να το δηλώσουμε ).  

Το ύφος είναι πιο επίσημο, πιο απρόσωπο και προσδίδεται  ποικιλία στην πλοκή των 

νοημάτων. 

 

Μετατροπή της ενεργητικής σύνταξης σε παθητική 

Η διαδικασία μετατροπής της ενεργητικής σύνταξης σε παθητική και αντίστροφα 

είναι η εξής: 

• Το ρήμα από ενεργητικό γίνεται παθητικό. 

• Το υποκείμενο της ενεργητικής γίνεται ποιητικό αίτιο. 

• Το άμεσο αντικείμενο της ενεργητικής γίνεται υποκείμενο στην παθητική, ενώ 

το έμμεσο αντικείμενο άλλοτε διατηρείται κι άλλοτε γίνεται εμπρόθετο.  
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Παραδείγματα: 

Ο Σωτήρης χτύπησε τον Ανέστη. (ενεργητική) 

Ο Ανέστης χτυπήθηκε από τον Σωτήρη. (παθητική) 

Οι νέοι εγκατέλειψαν τα χωριά (ενεργητική) 

Τα χωριά εγκαταλείφθηκαν από τους νέους. (παθητική) 

 

Μετατροπή της παθητικής σύνταξης σε ενεργητική 

• Το ρήμα από παθητικό γίνεται ενεργητικό. 

• Το ποιητικό αίτιο γίνεται υποκείμενο.  

• Το υποκείμενο γίνεται αντικείμενο.  

Παράδειγμα:  

Οι σοδειές μαζεύτηκαν από τους αγρότες. (ενεργητική) 

Οι αγρότες μάζεψαν τις σοδειές. (παθητική) 


